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Barcelona no dorm. És una ciutat
viva durant tot el dia, també a la
nit. L’oci nocturn és un atractiu
per a centenars de milers de per-
sones joves locals i estrangeres.
Tot i això, no tota Barcelona té fes-
ta, es concentra, principalment, en
tres zones clau: els carrers Tuset
i Aribau, el mal anomenat Trian-
gle Golfo del Poblenou i el Front
Marítim. Entre les tres acumulen
un 80% de l’oci nocturn de la ciu-
tat. Com s’ha arribat a aquesta si-
tuació? Quines conseqüències té?
Hi ha una alternativa viable?

Ramón Mas, vicepresident
general del Gremi de Discote-
ques de Barcelona explica en de-
claracions a aquest mitjà que la
congestió de l’oci nocturn es deu,
principalment, a dos fets clau: “Fa
11 anys que no es dona una lli-
cència nova per obrir nous locals,
i en els últims 20 anys n’han des-
aparegut més de 200”. 

El primer fet és causat pels
plans d’usos de la ciutat, que es-
pecifiquen, entre altres, quins
negocis es poden establir als dis-
trictes, i molts no permeten l’o-
bertura de discoteques ni bars
musicals. Però Mas afirma que
“els plans d’usos han de regular,
però no prohibir”.

LA CONVIVÈNCIA
El Gremi de Discoteques de Bar-
celona està preparant un estudi
que analitzarà les necessitats de
la ciutat i proposarà un model al-
ternatiu i més descentralitzat.
“Tenim claríssim els problemes
que pot ocasionar l’obertura de
noves discoteques”, diu Mas. Per
això, afegeix, cal “tenir-ho tot
molt planificat i trobar un equi-
libri i una convivència entre tots
els interessos”. “Es vol viure en

una ciutat que no pot ser”, re-
marca per explicar que l’oci noc-
turn és necessari i no es pot ne-
gar la seva existència.

D’altra banda, Pere Mariné, de
la FAVB, declara a aquesta publi-
cació que tampoc estan “en con-
tra del dret a l’oci dels joves”,
però que aquest “no pot anar en
detriment del dret al descans del
veïnat”. Per això diu que valoren
positivament l’opció de la des-
centralització i fa referència al
possible trasllat de discoteques “a
zones amb menys veïns, a altres
ciutats de l’àrea metropolitana o a
carrers més amples on els veïns no
siguin just a sobre”, per exemple.
Insisteix en la necessitat d’estudiar
la situació actual. “Cal veure si amb
l’aforament amb l’oferta que hi ha
és suficient per cobrir la població
jove, i si no doncs estudiar com i
on obrir nous espais”, remarca.

Joaquim Boades, secretari
general de FECASARM, explica
que la solució comença per crear
la figura de l’alcalde de nit, una
persona “assessorada per algú

amb alt coneixement del sector
que estigui focalitzada en la nit”.
Aquesta figura permetria trobar
“solucions eficients i ràpides a la
problemàtica”.

El malestar veïnal el genera,
sobretot, l’incivisme i el soroll que
es viu als entorns de les tres zo-
nes clau de l’oci nocturn. Boades

fa una llista de les solucions que
s’han plantejat, però que mai
s’han materialitzat. Un exemple
és “ampliar l’horari d’obertura, i
aplicar una cool hour”, una es-
tona en què el local continua
obert, però no pot vendre ni po-
sar música, i que permet a la gent
acabar els beures i marxar tran-
quil·lament. “Així, no sortiria
tothom de cop ni hi hauria pro-

blemes de soroll i incivisme per
la gent que no vol marxar”, afe-
geix. “Si s’amplia l’horari fins, per
exemple, les set del matí, és de
dia, hi ha més moviment i soroll
de fons i la gent es comporta di-
ferent amb llum”, afirma. 

Boades creu que el problema
l’incivisme ve de com la població,
en sortir de la pandèmia i tenir les
discoteques tancades, va apostar
pels botellots i la festa al carrer.
Una altra solució que planteja és
equiparar l’aforament dels esta-
bliments de Barcelona als de Ca-
talunya: “Si en comptes de dues
persones per metre quadrat en
poguessin ser quatre, hi hauria
menys cues i menys gent fora”,.

LA DESCENTRALITZACIÓ
Obrir discoteques i bars musicals
en més districtes de Barcelona po-
dria marcar la diferència, diver-
sificar l’oferta i acabar amb les
aglomeracions. Davant de la si-
tuació de “desforestació”, com la
descriu Mas, Boades denuncia
que en districtes on no hi ha ofer-

ta “no es pot obrir, perquè el pla
d’usos ho prohibeix”. Afegeix que
si no fos pels restaurants que
ofereixen copes, no existiria pri-
mera hora perquè “només hi ha
40 bars musicals i no donen l’a-
bast”. Per això creu que cal “revi-
sar els plans d’usos, fer una pla-
nificació urbanística, fer estudis
d’impacte”, i una llarga llista de
tasques. Fins ara, tot i els tanca-
ments, “no s’ha planificat res”.

Des de la FAVB,  Mariné de-
clara que coincideixen en la im-
portància de revisar la manera
com s’atorguen les llicències per-
què, assegura, “en reunions amb
la patronal de l’oci nocturn es va
dir que s’acceptaria canviar locals
d’ubicació si se’ls garantís la re-
novació de la llicència”.

Arguments a banda i banda
que dibuixen l’escenari d’una ciu-
tat on en alguns barris la nit no ar-
riba en forma de descans veïnal,
mentre que en d’altres el que no
hi ha és l’opció de gaudir de la nit
i la seva festa. Serà possible cor-
regir aquest desequilibri?

Lanitnoarribaatotselsbarris
» L’oci nocturn estudia un nou model per descongestionar el 22@, el Front Marítim i el carrer Tuset
» El tancament de més de 200 discoteques i la manca de noves llicències han causat el problema

Diverses persones es concentren a davant de la discoteca Opium, al Front Marítim. Foto: Blanca Blay/ACN

La FAVB veu bé l’opció
de la descentralització,
però reclama “el dret 
al descans del veïnat”

Mar Bermúdez
BARCELONA
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Que en ple segle XXI se
segueixi pensant que

l'homosexualitat és pe-
cat... Què passa amb les persones
LGTBI que som catòlics? També som fills
de Déu. Després sorprèn que hi hagi
manca de fidels o que molts catòlics
deixem de creure en l'Església (com a
institució)?

Tuits en paper
Aquí es
piula

Quatre anys i mig de
presó per al futbolista

Dani Alves per violació. I
que important que és això que diu la
resolució: "Per a l'existència d'agressió
sexual no cal que es produeixin lesions
físiques ni que consti una oposició
heroica de la víctima a mantenir rela-
cions sexuals".

@nlopeztrujillo

Que si ampliació de
l’aeroport, que si ter-

minal nova per a cre-
uers, que si fires i MWC… Però entrar
a treballar a Barcelona segueix sent
una porqueria i una desesperant pèr-
dua de temps, vagis en transport pú-
blic o bé en privat. És una situació to-
talment demencial.

Ara mateix no pots
treure ni 1 punt de la

nota d'un examen d'His-
tòria o Biologia en què faltin 52 accents,
no hi hagi ni una majúscula, no es fa-
cin servir signes de puntuació i es
confongui 5 vegades la v amb la b. Si
ho fas i hi ha una reclamació, hi surts
perdent. Tot en ordre.

@Angel_Caeli@jordiborras@marcmata13

Tribuna

ACatalunya tenim una societat històrica-
ment oberta al món, i avui ho és més que
mai. El Govern hi som per crear oportuni-
tats d’internacionalització, teixint relacions

de benefici mutu amb executius i actors d’arreu. Per
això, l’acció exterior –una política irrenunciable d’a-
quest Govern– la fem amb el conjunt d’administra-
cions i societat civil, també del món local.

Perquè els pobles i ciutats de Catalunya siguin pre-
sents al món, el Govern hem posat en marxa un ca-
tàleg de serveis per contribuir a la seva internacio-
nalització. Els serveis van des de l’acompanyament da-
vant les institucions europees fins al suport en la co-
operació al desenvolupament, una política de país im-
pulsada per moltes entitats a tot el territori.

Una font d’oportunitats en aquesta internaciona-
lització és la possibilitat d’obtenir fons de la Unió Eu-
ropea, dels quals es beneficien més de 1.500 entitats
catalanes. D’aquesta manera contribuïm a definir la

Catalunya i l’Europa del present i del futur. Perquè la
societat catalana és profundament europeista i volem
continuar sent un soci actiu i proactiu del projecte eu-
ropeu, lleials als seus valors i principis fundacionals.

Amb aquest esperit, el Govern hem iniciat el cicle
Europa sobre el terreny, que els pròxims dies ens por-
tarà a visitar iniciatives finançades per fons europeus
a tot el país. Aquests fons es destinen a projectes que
transformen les economies locals i permeten avançar
cap a una Catalunya i una Europa més verdes, femi-
nistes, digitals i socialment justes.

A través d’aquestes iniciatives fem Europa des
de cada poble i ciutat. Perquè les decisions adop-
tades per la Unió Europea en diferents àmbits ens
afecten cada vegada més en el nostre dia a dia. Per
això hi hem de ser, actius com mai, amb veu crí-
tica si cal, però sempre constructiva, i a favor de
la integració europea. Us assegurem que el Govern
hi som, recuperant la interlocució política al mà-
xim nivell.

Això és rellevant de cara a les eleccions europees
del juny, ja que marcaran les grans tendències del con-
tinent i determinaran el futur del nostre país els prò-
xims anys. Cal que siguem conscients de la seva im-
portància.

Continuem, per tant, fent més Europa, i sense dei-
xar-nos dur pels postulats simples i destructius de l’ex-
trema dreta a les eleccions europees. Volem una Ca-
talunya en una Europa pròspera i cohesionada so-
cialment, i contribuïm a fer-la tot el país.

A través d’iniciatives finançades
per fons europeus fem Europa 

des de cada poble i ciutat

per Meritxell Serret, consellera d’Acció Exterior i Unió Europea

L’acció exterior comença al món local
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Fuig d’un control intentant envestir els Mossos 
i una agent l’acaba disparant a Vallvidrera1

2
El passatge de Xile, un viatge 
en el temps fins al Noucentisme

Últim intent ‘in extremis’ 
per salvar Can Raventós

Investiguen una agressió 
a una jove major d’edat al Farró
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La història de la família i la masia que 
va ser “al bell mig de Sarrià” fins al 1945
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A les xarxes

@MeteoElpito: Primera tempesta de
l'any. Encara tenim una mica emblanqui-
nats els camps, concretament de la cala-
marsa petita i també calabruix.

@conchaminguela1: València ha vist cre-
mar una nova falla, aquesta vegada descon-
trolada, fruit de la brutal especulació immo-
biliària i amb persones a dins! Una tragèdia.

#València

@CambraBCN: Aquest dilluns [26 de fe-
brer] arrenca el Mobile World Congress a
la Fira de Barcelona amb la previsió de re-
bre 95.000 assistents.

#MWC #Calamarsa

Safata d’entrada

El Western és un gènere de
cinema que narra l’emi-
gració cap a l’Oest nord-

americà a mitjans del segle XIX.
Destaca la imatge de pistolers, as-
sassins professionals que es po-
saven del costat de qui els feia la
millor oferta, contractats per ra-
maders que imposaven els seus
interessos econòmics en allò po-
lític i social. Els modestos agri-
cultors, veïns i comerciants, per
defensar-se, feien el mateix con-
tractant els serveis de pistoles rà-
pides i bona punteria (una forma
de fer justícia a tort i a dret); men-
tre, els xerifs, empleats
públics amb escassa
paga, o un jutge, sena-
dor o governador, que
de vegades estaven del
costat dels terratinents.

Ciutats sense llei:
assalts a bancs, trens i
diligències. Caravanes de colons,
indis expulsats de les seves terres
(un compte pendent amb la his-
tòria), el ferrocarril… Manades de
búfals, cowbois sense rumb (tot
un símbol), guies; la febre de
l’or, caça-recompenses… Duels i
tirotejos al Saloon (llocs per ale-
grar la vida on no era estrany per-
dre-la entre ballarines i jugadors
de pòquer). Linxaments, ven-
jances; forts militars, el Pony
Express, el telègraf, els parany-
ers… Una època molt violenta on
prevalia el caos, l’alcohol i on el
respecte per la vida era escàs.

En la nostra evolució com a
espècie s’han creat noves formes
de criminalitat, però sembla que
es manté un fil comú. El western
ha deixat empremta sobre la
naturalesa social dels grans pro-

Western
per Francesc Reina

tagonistes de la violència que,
com comenta el doctor Andrés
de Francisco, aborda proble-
mes essencials entre el bé i el
mal, allà on els sectors senyo-
rials han imposat la llei del
més fort. La virtut i el vici, la
llei i el delicte; l’odi, la cobdí-
cia, la capacitat per causar
dolor amb un doble criteri: do-
minadors i dominats.

Entre la tradició i el progrés
es manté viu el desengany, el
genocidi, la imposició de cul-
tures, l’oligarquia del petroli, el
senyor feudal que ens presen-

tarà la figura de l’advocat, mol-
tes vegades integrat a l’elit.

Tot i tenir moltes eines, se-
gueix sota control que la gestió
del bé comú tingui com a eix la
llibertat. A la necessitat de
drets, sempre se li ha oposat la
ferotge resistència del privilegi;
així ho comenten Levitsky i Zi-
blatt, posant en dubte el prin-
cipi d’una majoria que governa
i una minoria que accepta les
decisions: les democràcies es-
tan emmanillades a institu-
cions contra majoritàries que
impedeixen als governs legítims

el desenvolupament de la igu-
altat, amb lobbies de super-
dreta, nacionalismes blancs -
cristians, una justícia ideolo-
gitzada i semideus legislatius.
La governança s’intueix ostat-
ge de grans empreses transna-
cionals que aprofiten la manca
de regulacions per vulnerar re-
cursos col·lectius, per danyar la
protecció a la ciutadania.

Els serveis financers i la
banca són sectors molt denun-
ciats per abús i assetjament a la
població, segueixen en creixe-
ment els fraus en sanitat, tele-

comunicacions, al sec-
tor del transport, del tu-
risme i l’oci que no pa-
ren de sabotejar la gent,
per moltes Oficines
Municipals, Direccions
Generals, Juntes Arbi-
trals, Associacions de

Consumidors, opcions que, ha-
bitualment, ens condueixen als
Tribunals i pagar els costos.

Perquè la raó pública no
està feta només de paraules.
La solitud és el preu d’una
suposada autonomia davant
de modernes pistoles amb ba-
les carregades de portes gira-
tòries, tràfic d’influències,
blanqueig de capitals, sub-
orns; un sistema de violència
subtil que tensa la relació en-
tre l’Estat, els individus i la so-
cietat. Sento de fons la cançó
Ayuda, de la Pérez Cruz.

Existeix un sistema de violència
subtil que tensa la relació entre
l’Estat, els individus i la societat

Els semàfors

L’Associació de Veïns de
Vallvidrera continua lluitant
perquè la Casa Buenos Aires
sigui un edifici protegit i es

converteixi en habitatge social
per al barri. L’entitat ha tornat 

a insistir al consistori que treballi
per evitar l’enderroc. 

pàgina 8AV Vallvidrera

El Districte ha començat 
les obres de reparació de deu 
carrers del barri de Vallvidrera, 
el Tibidabo i les Planes amb

l’objectiu de millorar el seu estat,
ja que feia temps que els veïns

alertaven que estaven 
en males condicions. 

pàgina 8Districte

El Parc d’Atraccions del Tibidabo
ha inaugurat la nova temporada

amb l’objectiu de superar els
700.000 visitants. Per a fer-ho,
una de les grans novetats és la
nova atracció de caiguda lliure

de 52 metres d’alçada que
s’estrenarà a la primavera.

pàgina 8Tibidabo
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NLes millors
perles

Posar-se, un mateix, a dins de la rentadora s’ha convertit en
un repte viral a les xarxes. L’streamer Boggles va gravar-se

fent-ho i les imatges han recorregut tot el món perquè, en
tancar la porta, es va quedar atrapat a dins.

El capellà d’un poble de la regió italiana de Calàbria va
estar a punt de morir enverinat mentre celebrava

l'eucaristia a la seva parròquia. Algú li havia posat lleixiu a
la copa de vi.

Promocionar un concert mai havia estat tan polèmic. La
publicitat consistia a incitar la gent a buscar un maletí amb

1.000 euros enterrat a les Dunes de Maspalomas, a Gran Canària.
És un espai protegit i s’està estudiant multar els promotors.

El Bobi, el gos més vell del món, ha perdut el rècord
Guinness que tenia després d'una investigació que diu

que no hi ha proves que acreditin la seva edat. Segons la
seva família, va arribar a fer 31 anys i 165 dies.

LA FOTOÒmnium Cultural

Mirada pròpia

La celebració del Mobile World Congress a
Barcelona és com quan toca la Grossa de Na-
dal a un bar on vas sovint a esmorzar: t’ale-
gres del succés encara que no et beneficiï di-

rectament o, fins i tot, pugui perjudicar-te. És una
mena d’empatia per imposició. Un orgull de matat.

Malgrat tot, la part positiva de l’esdeveniment és
que, per uns dies, sembla que tots aquests grans aven-
ços tecnològics que anuncien les grans companyies
de telefonia no només afectin els motivats de totes les
nacionalitats i ètnies que abarroten el metro amb les
seves acreditacions penjades al coll, sinó que la teva
ciutat és el vaixell insígnia d’a-
questes novetats que faran can-
viar el món. És com si anéssim
un pas per davant i poguéssim
mirar per sobre de l’espatlla la
resta de ciutats i països que en-
cara tardaran dies, setmanes o
mesos a incorporar aquests in-
vents en el seu dia a dia.

Però això és un miratge, per-
què la majoria de millores que
s’anuncien no són d’aplicació
immediata ni tampoc estan a
l’abast de tothom. No pots anar
a l’estand de Samsung a la Fira
i dir-los: “Posa-me’n tres, per fa-
vor, i embolica-me’ls per regal”.
El futur és aquí, però no del tot.

I és que la diferència de ve-
locitats en això de la tecnologia,
la ciència i el medi ambient és
sorprenent. Per exemple, els Es-
tats Units han tardat 50 anys a
tornar a enviar una nau a la Llu-
na quan fa mig segle els que
van ser testimonis d’aquell gran pas per a la huma-
nitat es devien imaginar que a aquestes altures ja tin-
drien una parcel·la a la Lluna on celebrar el Dia d’Ac-
ció de Gràcies.

Un altre exemple: l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona (AMB) ha introduït un ramat de 40 cabres i 15
rucs a la finca Can Colomer per demostrar com el pas-
turatge i la gestió forestal poden ajudar a combatre els
efectes del canvi climàtic sobre els ecosistemes locals.
Qui hauria imaginat que netejar el bosc ajudaria a evi-
tar incendis! Doncs tothom que tingui una mica de me-

mòria o dos dits de seny, perquè això s’ha fet tota la
vida o, si més no, mentre hi havia pastors que porta-
ven els seus animals a pasturar pels boscos.

És veritat que actualment hi ha menys ramaders
i que cada cop estan més emprenyats –i amb raó–,
però tant costa adonar-nos que ja està tot inventat?
Abans dels aerogeneradors ja hi havia molins de vent
i, de fet, el Quixot, que devia estar a favor dels com-
bustibles fòssils, s’hi va encarar com si fos un activista
empordanès de la plataforma Stop Macro Parc Eòlic.
També anem a comprar al súper portant la bossa de
casa com feia ma iaia i tornem a consumir productes

a granel com els que venia Don Senén a la botiga de
queviures de 13, Rue del Percebe. Tot torna com un
bumerang venjatiu que en la trajectòria de retorn té
com a punt d’aterratge el front del llançador.

Aquesta lectura pessimista del cicle repetitiu de la
vida en la línia del Dia de la Marmota podria abocar-
nos a una depressió col·lectiva, però la bona notícia
és que hi ha esperança, perquè mentre recorrem al pas-
sat per idear solucions ja inventades –i, de pas, res-
suscitar Donald Trump–, també avancem amb grans
passes cap a un futur on la tecnologia ens farà millors.

Si no, pregunteu-ho a l’alcalde de Cornellà i vice-
president executiu de l’AMB, Antonio Bamón, que, en
una conferència recent a Foment, va anunciar la crea-
ció d’una comissió per estudiar la implantació d’un ul-
tramodern sistema de vigilància seguint el model de
l’M7 Citizen Security que fa anys que opera en una
quinzena de ciutats fent de Big Brother llobregatenc.
Aquesta eina de seguretat, que es basa en una aplicació
mòbil que ja té prop de 176.000 usuaris i més de
300.000 descàrregues, emula els agents de Minori-
ty Report anticipant-se als delictes, en aquest cas grà-
cies a la col·laboració ciutadana: quan un usuari fa so-

nar l’alarma, les pantalles de la
sala de control ubicada als baixos
de Can Camprubí mostren com
les càmeres s’orienten i enfo-
quen el lloc dels fets per enre-
gistrar la possible emergència. És
“l’ull de Déu” que sortia a Fast &
Fourius 7, però desenvolupat
per Siemens i Microsoft.

Parlant d’ulls i de noves tec-
nologies, si aquests dies heu pas-
sat pels centres comercials de La
Maquinista, Glòries, La Farga o
l’Splau, potser heu sigut testi-
monis de la darrera fotuda de pèl
de la indústria tecnològica: cen-
tenars de joves fent cua per dei-
xar-se escanejar l’iris a canvi de
criptomonedes. No un iPhone 15
o unes entrades per al Sónar, sinó
diners del Monopoli digital a
canvi de regalar dades biomètri-
ques a l’empresa Worldcoin del
senyor Sam Altman, director
d’OpenAi. Si jo fos ell, en lloc

d’escanejar ulls analitzaria millor les mans, perquè
quan el seu programa ChatGPT crea imatges a través
de la intel·ligència artificial la veritat és que li surten
com el cul.

Resumint, que has d’anar amb un pam d’ulls
amb les noves propostes tecnològiques i que, a l’ho-
ra d’imaginar mesures per lluitar contra el canvi cli-
màtic, la solució intel·ligent resulta que la tenia un
burro –o 15 rucs, per ser més precisos. I no cons-
ta que a qui va tenir la pensada algú li hagi dit que
està com una cabra.

per Víctor Porres

Com cabres
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g L’Associació de Famílies LGTBI organitza,
durant aquest mes de març, la setena jorna-
da de formació per a famílies del col·lectiu. Al
llarg de diferents xerrades i debats s’apro-
fundeix en diverses situacions que es troben
les famílies LGTBI+ en la seva quotidianitat.
L’objectiu és donar eines i aprendre estratè-
gies per crear espais cada vegada més in-
clusius i promoure una criança respectuosa
amb la diversitat familiar.

Sota el títol Famílies LGTBI+ fora de l’armari:
reptes i dificultats, algunes de les qüestions que
es plantegen durant la jornada són les se-
güents: “Quantes situacions peculiars ens tro-
bem les famílies LGTBI+ quan tenim criatu-
res?”; “quantes vegades hem de sortir de l’ar-
mari per explicar a la resta el nostre model fa-
miliar?”; “com introduïm la diversitat a les es-
coles?” o “podem tenir problemes si decidim
viatjar a altres països?”.

El programa d’activitats compta amb
ponents com ara Katy Pallàs, Vicent Borràs,
Quim Juncosa, Lídia Sánchez, Isa Fernández
o Julio Rodríguez.

Les temàtiques que es tracten van des de
les coses que cal tenir en compte per involucrar
i introduir la diversitat familiar LGTBI+ a les es-
coles fins a eines i experiències de la criança en
la diversitat. Altres temes són la mobilitat, els viat-
ges i els canvis de residència de les famílies
LGTBI+ o el vincle i el rebuig en l’adolescència
amb les famílies adoptives i acollidores.

Tot plegat pretén ser un espai on les fa-
mílies LGTBI+ puguin trobar respostes, solu-
cions i suport, establint vincles entre elles i
amb persones i professionals amb una àm-
plia visió de la temàtica.

Les activitats, a més, disposen de servei de
monitoratge infantil per tal que les famílies

puguin participar dels debats i les xerrades
sense preocupacions.

L’Associació de Famílies LGTBI és una en-
titat declarada d’utilitat pública amb seu al
Centre LGTBI de Barcelona. La seva missió és
promoure la normalització de les famílies
LGTBI+ en tots els àmbits de la societat, així
com treballar per la igualtat plena de drets i
obligacions entre els diferents tipus de famílies
i els seus infants.

Així mateix, un dels seus objectius és crear
un espai segur on proporcionar acollida, re-
coneixement com a família, informació, for-
mació, apoderament i suport mutu a totes les
persones que l’integren.

De fet, una de les seves tasques més im-
portants és la d’informació i assessorament
a famílies LGTBI+, especialment a aquelles que
comencen un procés de formació o amplia-
ció de la família. A l’Associació de Famílies
LGTBI els ofereixen detalls sobre els aspectes
legals que es poden trobar i vetllen pels drets
de les famílies i dels menors implicats en tots
els seus processos i actuacions.

Reivindicant la identitat trans: 
l’empenta del barri del Bon Pastor

Per una societat diversa,
també en clau familiar
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L'Associació de
Famílies LGTBI organitza
una jornada de formació

per a famílies del col·lectiu

L’últim dimarts de cada mes, a les
18 hores, l’Associació de Famílies
LGTBI organitza una sessió del
grup de suport a l’embaràs o a
l’espera d’una criatura per part de
famílies del col·lectiu. 

La trobada es fa via Zoom i va
a càrrec de Lídia Sánchez i Laura
Bassolas. Totes dues són psicò-
logues clíniques, mares i mem-
bres de l’entitat.

El grup de suport té l’objectiu
de compartir i donar resposta a
les dificultats que puguin sorgir
en aquest procés, especialment
dins de les famílies LGTBI+.

Afrontar l’embaràs
en companyia

La Biblioteca Sagrada Família pro-
posa, per a les quatre pròximes
sessions del Club de lectura a
mida, llibres de literatura LGTBI+. 

Els quatre exemplars selec-
cionats són Stone butch blues, de
Leslie Feinberg; En aquest món, per
un moment, som grandiosos, d’O-
cean Vuong; La rebelión de las
hienas, de Mer Gómez; i La mala
costumbre, d’Alana S. Portero. 

El club de lectura se celebra
l’últim dijous de cada mes.

Posant en valor la
literatura LGTBI+

El Grup Trans i No Binari del Cen-
tre LGTBI és un espai de socialit-
zació on poder connectar amb
persones que exploren el seu
gènere i compartir experiències.

Al grup se celebra la diversi-
tat des del respecte, l’amor, la cura
i l’amabilitat. Tot allò que es com-
parteix a les sessions és confi-
dencial i els membres poden de-
cidir participar o no de les activi-
tats que s’hi desenvolupen.

Les reunions es fan el tercer di-
marts de cada mes de 18 a 20 h.
Per assistir-hi cal enviar un correu
a inscripcions@centrelgtbibcn.org.

Coneix el Grup
Trans i No Binari

FLAIXOS
AMB ORGULL

D I S T R I C T E  L G T B I

g El Dia Internacional de la Visibilitat Trans
es commemora el 31 de març i és per aquest
motiu que el Consell LGTBI del Districte de
Sant Andreu i les entitats del barri del Bon Pas-
tor han organitzat diverses activitats en
col·laboració amb els serveis i equipaments
del territori per celebrar-ho. Tot plegat, sota
el títol Som joves, i què?.

El 6 d’abril, de les 12 a les 22 hores, la pla-
ça Robert Gerhard i el Centre Cívic del Bon Pas-
tor acolliran tota mena de trobades culturals
dedicades a l’experiència trans. L’objectiu és
crear un lloc de trobada i de celebració de la
identitat per a les persones trans, així com
apropar la seva realitat a la ciutadania.

Per una banda, a partir de les dotze del

migdia hi haurà la fira d’entitats, amb la pre-
sència d’associacions com ara Chrysallis,
Euphoria o TransFamilies, entre d’altres.

A més, es podrà gaudir d’una fira de llibres
i d’artesania capitanejada per les llibreries
LGTBI+ Antinovs i Acció Perifèrica.

Altres activitats que es desenvoluparan
a la plaça durant tot el dia seran el taller de
bosses, la Biblioteca Vivent Trans i el cafè-ter-
túlia i els tallers per a famílies i infants, amb
contacontes, pintures per a la cara i tota mena
de jocs infantils.

Per acabar la jornada, de les 20 a les 22 ho-
res, el Centre Cívic del Bon Pastor celebrarà
un acte de poesia no binària acompanyada
de l’actuació musical Trans.

Contingut elaborat amb la col·laboració de: 
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PATRIMONI4El futur de la Casa
Buenos Aires continua sent una
incògnita. I és que els veïns de
Vallvidrera continuen insistint
a l’Ajuntament que s’impliqui
més per salvar aquest edifici em-
blemàtic del barri. El consistori va
presentar al desembre un recurs
de cassació després de la sen-
tència de l’Audiència Provincial
del juliol que declarava nul·la la
modificació del Pla General Me-
tropolità (PGM) perquè l’Ajun-
tament expropiés l’edifici i el
destinés a habitatge protegit.

Clara Raich, membre de l’As-
sociació de Veïns de Vallvidrera,
explica que el recurs “serveix per
guanyar temps” perquè saben
que serà denegat. És per aquest
motiu que demanen que el con-
sistori corregeixi els errors de la
modificació del PGM. “Hi ha
defectes formals que fan que
l’expropiació sigui incorrecta,
però no l’invalida en el fons,
així que es pot arreglar”, reclama.

Un segon motiu pel qual de-
manen que es faci ja és que la re-
solució del recurs pot arribar en
qualsevol moment i tenir-lo a
punt “pot salvar l’edifici” i evitar la
reversió de l’expropiació. “També
poden decretar la suspensió de lli-
cència i continuar guanyant
temps”, acaba dient Raich.

Per la seva banda, a la Comis-
sió d’Urbanisme del passat 13 de
febrer els comuns van presentar
un prec que instava el govern

municipal a reunir-se amb els
veïns de Vallvidrera i a tramitar el
canvi del PGM per protegir l’edi-
fici i el projecte, tot plegat com a
resposta a les demandes dels ve-
ïns de reunir-se amb l’Ajunta-
ment. Per la seva banda, el co-
missionat d’Habitatge, Joan Ra-
mon Riera, no va acceptar el prec
i va afirmar que es tracta d’un cas
molt difícil tècnicament i que l’A-
juntament està estudiant els prò-
xims passos a fer.

Pla general de l’interior de la Casa Buenos Aires. Foto: ACN

Continua la incertesa amb 
el futur de la Casa Buenos Aires
» Els veïns demanen més implicació a l’Ajuntament per protegir-la

» El recurs de cassació presentat no assegura salvar l’edifici

El Tibidabo estrenarà nova
atracció a la primavera

OCI4El Parc d’Atraccions del
Tibidabo va inaugurar la nova
temporada el 2 de març amb
l’objectiu de superar els 700.000
visitants. Una de les grans nove-
tat és la nova atracció de caiguda
lliure de 52 metres d’alçada que
tindrà capacitat per a 24 perso-
nes i elevarà els visitants a 500
metres sobre el nivell del mar
amb una visió de 360 graus de la
ciutat gràcies al disseny circular.

Actualment, l’atracció s’està
instal·lant i es preveu inaugurar-

la aquesta primavera vinent. Les
obres han tingut un cost de 2,4
milions d’euros.

A l’espera de l’arribada de la
caiguda lliure, el parc obre la
nova temporada amb una nova
proposta de Sala Lego. Es tracta
d’un nou espai fet amb la col·la-
boració d’Abacus Educació i tin-
drà una programació dirigida al
foment de les vocacions científi-
ques. La decoració s’inspira en
l’arribada de la dona a la lluna i
oferirà materials didàctics.

VALLVIDREA4El Districte ha
començat les obres de reparació
del paviment de deu carrers del
barri de Vallvidrera, el Tibidabo
i les Planes amb l’objectiu de mi-
llorar el seu estat actual. Les
obres també diferenciaran la
calçada de la vorera, delimitant
un nou espai per al pas dels
vianants tal com ja s’ha fet amb
altres actuacions al barri.

Les millores van començar el
19 de febrer, tenen un pressupost
pròxim al milió d’euros i s’allar-

garan fins al juny, aproximada-
ment. A més, la regidora del Dis-
tricte, Maria Eugènia Gay, va fer
una visita al barri per veure la fase
inicial de les obres i va afirmar que
es tracta d’una “inversió històri-
ca” i un “compromís” del consis-
tori amb els barris de muntanya.

Així, els treballs es fan en
dues zones: al sector del Recto-
ret i al sector del Baixador. Les
intervencions al Rectoret com-
prenen l’avinguda dels Rossi-
nyols, el carrer Major del Rec-

toret (entre els carrers de Mar-
co Polo i d’Orellana), el carrer de
la Gardènia, el de Marco Polo, el
de Júpiter i el del Baladre. El sec-
tor del Baixador inclou el passeig
de la Vimetera, el Camí de la
Font dels Pins, el Camí de la Re-
ineta i el Camí del Mas Sauró.

D’altra banda, les obres a
Vallvidrera també contemplen la
instal·lació de 22 tancats de fus-
ta per protegir els contenidors
dels porcs senglars, que els ata-
quen cada any.

El Tibidabo tindrà una nova atracció a partir de la primavera. Foto: Tibidabo

Obres permillorar carrers

L’Ajuntament va començar les obres el 19 de febrer. Foto: Ajuntament

Succès | Investiguen una agressió a una jove al Farró
Els Mossos d’Esquadra investiguen una agressió a una jove major d’edat al
carrer Camps i Fabrés, al barri del Farró. Els fets van tenir lloc la matinada

del 17 de febrer quan un home va colpejar fortament la víctima sense motiu.
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L’aigua
que vindrà

4Dediquem un 
suplement especial

als projectes que volen
resoldre el dèficit hídric 
a la regió metropolitana

4 Les inversions planificades 
pel Govern han de permetre

produir tota l’aigua que
consumeix el territori

Suplement especial
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SEQUERA4El Govern de la Ge-
neralitat s'ha marcat com a ob-
jectiu que, a partir del 2030, la re-
gió metropolitana de Barcelona
sigui autosuficient per cobrir el
seu consum d’aigua elevant-ne la
producció, per no dependre de la
quantitat d’aigua de pluja que hi
pugui haver en cada moment. 

Això implica generar molta
més aigua, com a mínim la ne-
cessària per abastir les necessitats
de la ciutadania, així com les de
l’agricultura i la indústria. El
conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, ja va apuntar durant
l’anunci de l’entrada en emer-
gència per sequera que en els anys
vinents es vol disposar de més re-
cursos. “Entre el 2027 i el 2030
tindrem molta més aigua dispo-
nible”, va prometre.

Aconseguir aquest objectiu
exigeix ampliar les infraestructu-
res actuals i posar en marxa noves
potabilitzadores i dessaladores.
L’autosuficiència, al marge de la
pluja, implica tenir la capacitat de
dessalar i de regenerar molta més
aigua. L’aigua dels pous, també
anomenada freàtica, és una altra
opció, però és molt sensible, i
per això cal limitar-ne l’ús. 

MÉS INFRAESTRUCTURES
La regió metropolitana de Bar-
celona consumeix anualment
400 hm3 d’aigua, mentre que,
avui dia, només en produeix
200, és a dir, la meitat de l'aigua
que necessita. El pla d'inver-
sions de la Generalitat, de més de
2.400 milions d'euros per als

pròxims anys, ha de permetre
equilibrar el consum i la genera-
ció d’aigua a la regió.   

Les primeres inversions que
es portaran a terme, aquest ma-
teix any, són l'ampliació de l'es-
tació de tractament d'aigua po-
table del Besòs, amb l’objectiu de
quadruplicar l’aigua potable que
produeix, i també de l'estació de
tractament d'aigües residuals de
Sant Feliu de Llobregat. Totes
dues permetran incrementar la
generació d'aigua en 35 hm3/any.
D'aquesta manera, els 200 actu-
als es convertirien en 235 abans
de final d'any. 

Per al 2025 hi ha previstes
dues noves estacions de tracta-
ment d'aigua potable: la de Besòs
Montcada i la del Bon Pastor, que
recolliran l’aigua depurada del
Besòs i permetran aprofitar al

màxim els recursos del riu. En
conjunt, contribuiran a aug-
mentar el volum d'aigua uns 80
hm3/any. És a dir, fins a 315, su-
mant-hi l'increment del 2024. 

L'ampliació de la dessalinit-
zadora de la Tordera, a Blanes,
prevista per al 2028, suposarà la
construcció d’una nova planta
dessalinitzadora al costat de l’ac-
tual que tindrà una capacitat de
producció de 60 hm3/any, amb
els quals s'assolirà la xifra de
375 hm3/any. Aquesta dessali-
nitzadora, que va ser la primera
de Catalunya, ha anat incremen-
tant progressivament la seva pro-
ducció durant els darrers anys, i
amb l’actual situació excepcional
d’escassetat ha arribat al 100% de
la seva capacitat. 

Finalment, el 2029 es posa-
rà en marxa una nova dessali-
nitzadora al Foix, que s’ha avan-
çat tres anys respecte a la seva
programació inicial. Aquesta ins-
tal·lació, que tindrà una capaci-
tat per produir inicialment 20
hm3 d’aigua l’any, ampliables
fins als 60 hm3, contribuirà de-
cisivament a incrementar la ga-
rantia d’abastament, aportant
aigua de nova disposició als àm-
bits de les comarques del Camp
de Tarragona i del sud de Bar-
celona. Amb la seva posada en
funcionament, s’augmentaran

en 30 hm3/any els recursos hí-
drics disponibles per al territori.
Totes aquestes xifres, sumades,
han de permetre a la regió me-
tropolitana assolir la quantitat de
405 hm3/any i ser, per tant, au-
tosuficient tenint en compte el
consum actual.  

A banda d’aquestes grans in-
versions, el full de ruta inclou
també nombroses millores per
optimitzar les instal·lacions ja
existents. Aquest passat mes de
febrer, per exemple, s’han in-

vertit nou milions d’euros a l’es-
tació de tractament d’aigua po-
table de Sant Joan Despí per
construir unes noves canonades
que connectaran directament
l’aigua d’origen subterrani amb la
línia de tractament d’ozonització
i filtres de carbó actiu de l’estació.
Aquesta obra permetrà separar
totalment l’aigua d’origen super-
ficial de la d’origen subterrani en
el procés de tractament de la
planta i, d’aquesta manera, apro-
fitar tot el cabal del riu, cosa que

fins ara no es podia fer en deter-
minades franges horàries.

L'Agència Catalana de l'Aigua
(ACA) també ha anunciat que
augmentarà de 27 a 40 les esta-
cions depuradores d’aigües resi-
duals del país. Actualment, aques-
tes estacions, bàsiques per a la re-
generació, produeixen anualment
gairebé 700 hm3 d’aigua saneja-
da i amb la qualitat requerida per
retornar-la al riu en bones con-
dicions. L’ampliació del nombre
de plantes farà créixer la quanti-
tat d'aigua regenerada en el circuit
i ha de garantir, segons la previ-
sió de l’ACA, l’equilibri entre el
consum d’aigua i la producció.   

1.045 MILIONS EL 2024
Per reafirmar la solidesa de tot
aquest pla d’inversions, el pre-
sident de la Generalitat, Pere
Aragonès, ha anunciat per als
pressuposts del 2024 –ja pactats
amb el PSC, però a l’espera de
rebre més suports per aprovar-
se–una partida de 1.045 milions
d'euros amb l'objectiu de com-
batre la “sequera més important
que s'ha viscut”. Segons va de-
fensar el president, aquesta in-
versió respon a la urgència de la
situació, però també a la “man-
ca de previsió” i als “anys de se-
quera d'inversions”, en paraules
del mateix Aragonès. 

En el seu discurs durant el ple
monogràfic sobre la sequera al
Parlament, Aragonès va instar els
partits a “deixar de banda els in-
teressos de part” posant l'accent
en la “necessitat de construir
consensos”, i va reivindicar que el
Govern ha fet un “salt endavant
inqüestionable” cap a una tran-
sició energètica justa després d'a-
nys que, a parer seu, “no havia es-
tat una prioritat”.

Tot i les inversions anuncia-
des, però, Aragonès va advertir
que, si no plou, vindran “mesos
complexos i moments compli-
cats”. Per fer-hi front, va assegu-
rar que el Govern buscarà una so-
lució per a cada problema “tre-
ballant conjuntament”.

Contra la sequera,més inversió
» El Govern traça un full de ruta que ha de permetre produir tanta aigua com la que es consumeix
» L'autosuficiència, al marge de la pluja, implica aconseguir dessalar i regenerar molta més aigua

Les noves canonades que capten l’aigua subterrània a Sant Joan Despí. Foto: Àlex Recolons/ACN

AJUDES PER MILLORAR
LA XARXA D’AIGUA

4L’ACA ha ampliat fins a
120 milions d’euros la línia
de subvencions als ajunta-
ments perquè puguin re-
parar les fuites d’aigua i mi-
llorar l’eficiència de les xar-
xes municipals. El programa
també inclou ajuts per a la
digitalització dels sistemes
de gestió per optimitzar els
recursos disponibles.   

Primer s’ampliaran
dues estacions de
tractament d’aigua
del Besòs i el Llobregat

També es faran
millores per aprofitar
més les instal·lacions
que ja existeixen
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GENERACIÓ D’AIGUA4L’aigua
que fem servir regularment
prové de quatre fonts princi-
pals: dels rius, dels pous, del
mar o de la regeneració, és a dir,
del reciclatge de l’aigua. Els
rius depenen de la pluja i, per
tant, de la climatologia. L’aigua
dels pous, també coneguda com
a freàtica, s’obté dels aqüífers,
que són finits. En conseqüència,
les úniques fonts inesgotables i
a la vegada les que els humans
podem alimentar són el mar,
que exigeix un procés de des-
salinització de l’aigua, i la re-
generació. 

Centrem-nos en aquestes
dues últimes per observar de-
tingudament de quines maneres
es pot generar aigua de forma
independent i lluitar així, no no-
més contra la sequera, sinó
també contra les conseqüèn-
cies del canvi climàtic.  

LA REGENERACIÓ
L’aigua regenerada és aigua re-
aprofitada, per dir-ho d’una
manera planera, però amb totes
les garanties per als diversos
usos. El procés de regeneració
comença a depuradores com la
del Llobregat, ubicada al Prat,
on arriben cada dia aigües resi-
duals procedents dels munici-
pis. Allà se sotmeten a un com-

plex tractament biològic, però
abans de considerar-les real-
ment depurades han de passar
per l’estació de regeneració d’ai-
gües, annexa a les instal·lacions
de la depuradora i on s’aplica un
tractament addicional a l’aigua
per millorar la seva qualitat.  

Després de passar per aquests
dos processos, l’aigua ja es podria
potabilitzar, però la llei no per-
met que es faci directament. Per
tant, cal reintroduir aquesta ai-
gua regenerada al cicle natural.
Per fer-ho, es bomba l’aigua que
surt de l’estació de regeneració i

s’incorpora al riu Llobregat, en
un punt situat aigües amunt, a
l’altura de la petita presa de Sant
Vicenç dels Horts i Molins de Rei.
Aproximadament, s’afegeix una
part d’aigua regenerada igual a la
quantitat de cabal que baixa pel
riu. Després continua el seu curs
i arriba a la potabilitzadora de
Sant Joan Despí, vuit quilòme-
tres més avall.

Un cop allà, la planta capta

l’aigua que porta el riu, fruit de
la barreja de l’aigua regenerada
amb l’aigua natural del Llobre-
gat, i la fa passar per un tracta-
ment de potabilització. Quan
s’ha verificat adequadament la
seva qualitat, es destina a l’a-
bastament de gran part de l’àrea
metropolitana de Barcelona. 

Aquest complex procés de re-
generació implantat per l’Agència
Catalana de l’Aigua (ACA) és una
mesura pionera en l’àmbit euro-
peu, ja que en altres països l’aigua
regenerada només serveix per re-
carregar els aqüífers. En paral·lel,
l’ACA també fomenta la reutilit-
zació directa d’aquest recurs, és a
dir, la construcció de noves plan-
tes i conduccions per portar aigua
als usuaris que no necessiten aigua
potable per a les seves activitats,
com poden ser, per exemple, els
agricultors o les indústries. Mit-
jançant acords de substitució,
aquests consumidors substituei-
xen el recurs que estan utilitzant
per aigua regenerada.    

LA DESSALINITZACIÓ
La dessalinització és un procés
que permet convertir l’aigua del
mar, salada, en un recurs apte per
al consum humà. A priori sembla
la solució més fàcil i viable per ob-
tenir aigua, però es tracta d’un
procés llarg i complex que, a

més, consumeix molta energia. És
per això que les dessalinitzadores
només incrementen la seva pro-
ducció a mesura que disminuei-
xen les reserves dels embassa-
ments. En anys humits, la pro-
ducció d’aigua dessalinitzada és
del voltant del 20% de la capaci-
tat de les plantes; en anys nor-
mals, aquesta ascendeix fins al

30%; i en cas que sigui un any es-
pecialment sec, la producció puja
fins al 85%, segons l’ACA. 

En el cas de la dessalinitza-
dora del Llobregat, el procés co-
mença captant aigua del mar
mitjançant dues torres a 30 me-
tres de profunditat i a 2,2 quilò-
metres de la costa. Aquesta aigua
arriba fins a una estació de bom-
bament situada a la platja i des-
prés circula per una canonada de
tres quilòmetres de longitud,
que va paral·lela al mar i passa
per sota del riu Llobregat, fins a
la dessalinitzadora. 

En aquest punt es fa un pri-
mer tractament que consisteix en

una flotació, una filtració oberta
per gravetat, una filtració tanca-
da a pressió i, finalment, uns fil-
tres de cartutx. A continuació,
l’aigua entra en un procés d’os-
mosi inversa que la dessalinitza
mitjançant unes membranes.
Els residus del procés, una aigua
amb elevada salinitat que ano-
menem salmorra, s’envia a una
torre de la depuradora del Llo-
bregat on es barreja amb l’aigua
depurada que s’aboca al mar, a
tres quilòmetres de la costa i a 60
metres de profunditat. 

Però l’aigua procedent del fil-
tratge i de l’osmosi inversa enca-
ra no està llesta per al consum.
Per arribar als estàndards de
qualitat per a l’aigua potable cal
remineralitzar-la tot incorporant-
hi els minerals que ha perdut.
Això s’aconsegueix fent-la passar
per uns llits amb carbonat càlcic.

A Catalunya hi ha actualment
dues dessalinitzadores, la del
Llobregat, al Prat, i la de la Tor-
dera, al terme municipal de Bla-
nes. La primera pot produir uns
60 hm3/any i la segona uns 20
hm3/any, sumant una producció
total equivalent a l’embassament
de la Llosa del Cavall. La de la
Tordera, que està en fase d’am-
pliació, està previst que pugui ar-
ribar fins als 80 hm3de capacitat
anual, 60 hm3 més que ara.    

Comesprodueixmésaigua?
» Catalunya ha impulsat un model de regeneració pioner que permet alimentar el cabal dels rius 

» La dessalinització és una altra gran font, però consumeix molta energia i s’utilitza només de suport 

Mostra de l’aigua residual que arriba a la depuradora de Mataró i de com queda després de la regeneració. Jordi Pujolar / ACN

L’aigua regenerada
s’incorpora als rius 
i passa per un procés 
de potabilització

L'aigua procedent de
les dessaladores ha de
sotmetre's a un estricte
control de qualitat
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Sovint s’oblida que una de
les parts més importants
de la política és la de ges-

tionar els recursos per crear ri-
quesa i repartir-la. El 1992, quan
Bill Clinton va guanyar les seves
primeres eleccions als Estats
Units, ho va fer amb un lema
prou contundent: “És l’economia,
idiota!”. El demòcrata, d’una
manera arriscada, recordava als
votants que la política mai ha de
deixar de banda el terreny ma-
terial. De fet, la mateixa etimo-
logia de la paraula així ho re-
flecteix. Economia no és altra
cosa que “la gestió de la casa”.

Sigui com sigui, i portant-ho al
terreny local, totes aquestes idees
tenen la mateixa o més validesa
actualment. Quan parlem de po-
lítica de proximitat, parlem d’e-
conomia de proximitat. En això es
va centrar la conversa que van
mantenir la presidenta de Barce-
lona Activa i regidora de Promo-
ció Econòmica i Treball de l’A-
juntament de Barcelona, Raquel
Gil, i el director editorial dels
diaris Línia, Arnau Nadeu, di-
marts 20 de febrer a l’Espai Línia. 

Ho van fer en un moment for-
ça dolç per a l’economia de la ca-
pital catalana. Les xifres indi-
quen que la ciutat registra un
atur del 6,1% –el més baix dels
darrers 16 anys–, una taxa d’ac-
tivitat específica del 85% i una
taxa d’ocupació específica del
79,8% –les més altes des del
2002–. Ara bé, Gil no es va voler
mostrar triomfalista del tot i va as-

senyalar que, “mentre hi hagi
gent que busca feina i no en tro-
ba, queden coses per fer”. 

Aquesta va ser la tendència ge-
neral de tota la conversa: la con-
tenció. No obstant això, la regi-
dora va reconèixer que durant la
pandèmia es van fer projeccions
de futur i “ni en les més optimis-
tes” es pensava que la situació evo-
lucionaria tan bé. En aquest sen-
tit, va assegurar que, en gran
part, el moment actual té a veu-
re amb “les mesures que es van
posar en marxa des del govern es-
panyol, com els ERTO, que han
servit per millorar la situació”.

ECONOMIA DE BARRI
Si la política peca de no parlar d’e-
conomia, encara peca més de no
tractar la base de l’economia: l’e-
conomia de proximitat. “Els bar-
ris són el motor de l’economia de
la ciutat”, va dir Gil per afegir que
en aquest camp també s’ha apre-
ciat una millora substancial en els
darrers temps amb les xifres del
sector comercial. “Els barris són
generadors de talent i també n’a-
trauen”, va destacar. De fet, el
consistori treballa en polítiques
específiques per als barris, com els
ajuts Impulsem el que fas, que a
ulls de Gil són vitals per als em-
prenedors i han servit perquè
moltes idees “es facin realitat”.

Així mateix, pel que fa als ín-
dexs comercials, Gil va posar
sobre la taula la bona situació que
es viu a Barcelona. “Ens reunim
amb els eixos comercials i veiem
que en general les xifres són bo-
nes”, va assenyalar per reconèi-
xer, seguidament, que en aquest
camp cal fer un salt endavant en
termes de digitalització.

DIVERSIFICACIÓ
Un altre dels elements que la re-
gidora va valorar va ser la diver-
sificació de l’economia de cadas-
cun dels districtes de la ciutat. “Hi
ha moltes Barcelones a escala
econòmica i això és bo, perquè, si
no, tindríem una dependència
de certs sectors”, va afirmar. La re-
flexió de Gil contrasta amb les
veus que consideren que Barce-
lona depèn en excés del turisme.
Tanmateix, la socialista va asse-
nyalar que, “si haguéssim depès
únicament del turisme durant la
pandèmia”, les conseqüències de
la crisi sanitària haurien estat
molt més devastadores. 

Amb tot, la regidora va asse-
gurar que “hi ha d’haver moltes
Barcelones per diversificar l’e-
conomia” i va asseverar que és el
camí en el qual treballa l’Ajun-
tament, impulsant “l’economia
blava, l’economia verda o l’eco-
nomia de les cures”. De totes ma-
neres, Gil va reconèixer que el tu-
risme té un pes important a la
ciutat i va afegir que “té exter-
nalitats negatives, però també ge-
nera molta ocupació”. Alhora, va
dir que des de l’Ajuntament es
treballa per aconseguir atraure
“un turisme de qualitat” que
continuï sent “punter en fires”.

EL REPTE FEMENÍ
L’atur de les dones a Barcelona és
del 6,3%, només 0,4 punts per so-
bre del dels homes. Tal com va re-
cordar Nadeu, aquesta diferència
és una de les més petites de la his-
tòria recent. En aquest sentit, i tot
i que va mostrar-se satisfeta, Gil
també va alertar que encara hi ha
“altres bretxes com la dels salaris,
la dels sectors on hi ha més dones

i la de les jerarquies a l’empresa”.
“Les dones continuen estant en in-
ferioritat i, per exemple, acce-
deixen menys al finançament per
engegar empreses que els ho-
mes”, va lamentar. 

Alhora, Gil, que també és re-
gidora de Feminismes i Igualtat,
va fer una esmena a la totalitat
d’un sistema econòmic que, se-
gons el seu parer, premia els ho-
mes. “No he vist mai una nòmina
on hi hagi un plus per empatia,
però, en canvi, a les feines de cu-
res s’exigeixen aquests valors”,
deia tot comparant-ho amb els

plusos de perillositat que són fre-
qüents en les feines masculinit-
zades. És per tot això que la regi-
dora va considerar que l’Ajunta-
ment té un “paper de lobby” per
fer que les empreses entenguin
aquesta mena de discursos, però
també un “paper actiu” amb po-
lítiques que ajudin, per exem-
ple, les dones emprenedores.

En aquesta línia, Gil va abor-
dar la problemàtica de la baixa
presència de dones al sector tec-
nològic. La regidora afirmava
que, si parlem de reptes de futur
i “sabem que la tecnologia serà
transversal, les dones han de ser
als espais on s’està creant la tec-
nologia, despertant vocacions tec-
nològiques en les noies”. Així, la
socialista es preguntava “per què
les noies no volen dedicar-se a

professions que estan ben paga-
des” i argumentava que és un pro-
blema que ve de lluny, fins i tot de
les primeres etapes educatives, i
que quan aquestes problemàti-
ques arriben a Barcelona Activa
són difícils de revertir.

EL TALÓ D’AQUIL·LES
Si en la majoria d’indicadors la-
borals les xifres són bones, i mal-
grat que en l’atur juvenil Barce-
lona està lluny d’altres èpoques
fosques, les dades continuen sent
preocupants. Un 21,2% de la po-
blació activa d’entre 16 i 24 anys
està a l’atur, 3,5 punts menys que
l’any passat. Es tracta, segons va
remarcar Gil, d’un problema en-
dèmic que viu tota Europa. Sigui
com sigui, la regidora va asse-
nyalar que, per millorar les ex-
pectatives laborals del jovent, cal
treballar des del consistori “en l’o-
rientació laboral, a dignificar la
formació professional i a com-
batre l’abandonament escolar”.
Així mateix, Gil va entrellaçar les
condicions laborals de part del jo-
vent amb l’habitatge i la manca de
possibilitats d’emancipar-se. “Cal
incrementar el parc d’habitatge
públic”, va apuntar en aquest
sentit la regidora.

En aquest tema, com en tots
els que es van tractar durant la
conversa, no hi va haver grans
promeses. “Hauríem de deixar de
prometre coses i centrar-nos a
treballar per crear ocupació de
qualitat des de l’Ajuntament”, va
sentenciar Gil.

Raquel Gil va conversar amb el director editorial dels diaris Línia, Arnau Nadeu, a l’Espai Línia. Fotos: Joanna Chichelnitzky

RaquelGil: “Elsbarris sónelmotor 
de l'economiade laciutat”

Albert Alexandre
BARCELONA
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“No he vist mai una
nòmina on hi hagi 
un plus per empatia”,
va reflexionar Gil
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Són com dues cases en-
cantades sortides d’una
pel·lícula de terror. Els
esquelets de les antigues

discoteques Silvi’s i Tutankhamen
miren la carretera C-31 amb nos-
tàlgia. Recorden l’època en què
eren un dels epicentres de la nit
més gamberra de la metròpoli.
Rememoren els temps de la mà-
kina. Avui dia, Silvi’s s’està refor-
mant. Truquem a la propietat,
però neguen que torni a reeixir com
a sala de festes i des de l’Ajunta-
ment de Gavà estan a l’espera de
saber què s’hi farà. En canvi, la Tu-
tankhamen, plena de grafitis, cau
a trossos. Al solar que un dia va ser
un pàrquing s’hi amunteguen am-
polles de vidre, males herbes i
runa. També hi ha matalassos
bruts escampats. Algú hi ha dormit.
A una de les entrades s’hi llegeix:
“Pels meus morts que obro la por-
ta”. La discoteca encara atrau el jo-
vent, que ara utilitza l’edifici der-
ruït per fer-hi botellots. No queda
res de l’esplendor de la dècada dels
90, quan l’àrea metropolitana de
Barcelona i Catalunya van ser es-
cenaris d’un moviment musical
únic: la màkina. 

A la platja de Gavà encara re-
corden aquelles nits. Un cambrer
de 36 anys diu que, malgrat que ell
era molt petit perquè el deixessin
entrar a les discoteques, ha que-
dat el mite d’allò que van ser. “La
gent anava del revés, superdro-
gada, començaven divendres a la
nit i acabaven dilluns al matí”, ex-
plica. “L’última sala d’aquest estil
a la zona va ser Elrow, a Vilade-
cans, però la van tancar perquè
cada cap de setmana les denúncies
de robatoris de mòbils i carteres es
disparaven”, afegeix.  

Les discoteques al sud de la
metròpoli, amb tot, no són les úni-
ques que van situar-se fora dels
nuclis urbans durant els anys 90.
De fet, les més famoses, aquelles
que han quedat en la nostra me-
mòria col·lectiva, són altres. Pont
Aeri, a Terrassa, Chasis, Megatrón
i Kontrol, a Mataró, Scorpia, a
Òdena... Com va néixer aquell
moviment que va posar la metrò-
poli al centre de totes les mirades?
Què va significar? Per què va mo-
rir en tan pocs anys?

FENOMEN METROPOLITÀ 
Per entendre aquesta història cal
viatjar fins a la València dels 80.
L’anomenada Ruta del Bakalao va
ser un moviment cultural que va
néixer allà per trencar amb els
motlles establerts fins aleshores.
Contra el que avui dia es pensa, en
els seus inicis la ruta era ben di-
ferent. “Estava lligada a l’avant-
guarda i a la contracultura”, ex-
plica el periodista valencià i autor
del llibre En Extasis Joan M.
Oleaque. “Al seu inici eren els
moderns de cada poble qui escol-
taven aquella música”, afegeix. 

El clima de festa que es va ges-
tar durant bona part dels 80 va ar-
ribar a la metròpoli de Barcelona
al tombant de la dècada. Així ho
explica el doctor en Geografia i in-
vestigador de la Universidade
NOVA de Lisboa, Jordi Nofre,

que assenyala que la música mà-
kinava crear-se a Catalunya per la
influència del País Valencià, però
també per les músiques que tra-
vessaven la frontera per França. 

A Barcelona, els dos mons
van confluir a la sala Psicódromo,
que es va inaugurar el setembre
del 1989, però ràpidament el mo-
viment va instal·lar-se a l’extrara-
di barceloní, on viuria el seu auge
més destacat. “Les sales es van si-
tuar en àrees industrials subur-
banes”, diu Nofre. Principalment,

explica l’expert, a l’extraradi, per-
què hi havia “disponibilitat d’an-
tics espais industrials o d’activitats
logístiques que havien quedat en
desús com a conseqüència tant de
la crisi de mitjans dels 70 i 80 com
de la de començaments dels 90”.
“Els ajuntaments, preocupats per
les molèsties que generava l’oci
nocturn inserit al teixit urbà dels
seus municipis, van aprofitar
aquest fet per dur cap a la perifè-
ria els espais de festa amb més
afluència, mitjançant facilitats per

a la requalificació d’espais d’ús in-
dustrial en nous espais amb lli-
cència de discoteca”, afirma. En
són exemple el Polígon de Can Fe-
mades, a Cornellà, amb la disco-
teca Ocho, Can Ribó, a Badalona,
el polígon de Can Boet, a Mataró,
amb Chasis, o, el cas més famós,
la Zona Hermètica de Sabadell. 

“D’aquí sorgeix el terme po-
pular nits poligoneres”, afirma el
geògraf. A tot això cal sumar-hi que
el 92, amb les Olimpíades, cert oci
que estava al Poblenou va haver de

marxar-ne perquè allà s’albergaven
els esportistes. Així ho explica
Àlex Salgado, sociòleg i director
dels documentals sobre l’escena
MaQKina: historia de una sub-
cultura i Ciudadano Fernando
Gallego: baila o muere. “Algunes
sales van ser perseguides per tan-
car-les”, lamenta. 

Malgrat tot, la nova escena ca-
talana era ben diferent de la del
País Valencià, perquè va perdre la
pàtina de contracultura. “A Bar-
celona es va quedar la festa, so-

La discoteca Tutankhamen, avui en runes, és a la carretera C-31 a l’altura de Gavà. Foto: Joanna Chichelnitzky

L’escena de música màkina va néixer a Catalunya els anys 90 i va tenir un
impacte molt destacat a l’àrea metropolitana de Barcelona. Recordem com va

sorgir aquesta subcultura que en pocs anys es va estigmatitzar des dels mitjans
de comunicació i es va vincular amb les drogues i la violència.

Vida imort de la
‘màkina’d’extraradi
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n Quan tenia 22 anys, l’Aleix (nom
fictici) va viure l’escena màkinaen
tota la seva esplendor. Ho recorda
amb nostàlgia, com una “vivència bo-
nica”. Segons relata, cada persona te-
nia el seu santuari on coincidia amb
els amics, i els seus eren Chasis, a Ma-
taró, i la Sala del Cel, a Girona. En
aquest sentit, els aparcaments eren
l’espai de trobada. “Portaves una pas-
tilla o dues a la butxaca, però al pàr-
quing també hi havia camells”, diu.
“L’èxtasi, combinat amb la música rà-
pida, et feia entrar en un estat de
bonrotllismeque et deixava ballant

fins a les sis del matí, i si en volies més
anaves als aftersque tancaven a les
tres de la tarda”, afegeix. Ha passat
molt temps i, segons explica, la gent
amb qui coincidia aleshores ha fet la
seva vida. “Alguns, però, es van que-
dar atrapats per la droga”, lamenta. 

Malgrat les seves paraules, la mà-
kinaha quedat reflectida en la me-
mòria com una subcultura violenta i
relacionada amb les drogues. Si bé és
cert que no es poden desvincular,
també és veritat que la màkinava ser
molt més que això. En paraules del
doctor en Geografia Jordi Nofre, “es
van crear unes xarxes emocionals en-
tre les persones que anaven a les dis-
coteques”. “Els joves se sentien reco-

neguts com a subjectes de ple dret,
mentre que els mitjans de comunica-
ció o el poder institucional els consi-
derava la xusma del país”, diu per afe-
gir que “entre ells es cuidaven, es do-
naven contactes per treballar, hi ha-
via moltes parelles que avui són ma-
trimonis... Eren gairebé família”.

Però, exactament, qui eren els jo-
ves que formaven part d’aquest món
i que van ser batejats com a quillos,
bacalas, pelaoso polingoneros? Nofre
assenyala que en un primer moment
eren joves de “barris suburbans” de
classe treballadora, majoritàriament

de famílies castellanoparlants. “Els
nois tenien una estètica a mig camí
entre els rude boys i els skinheads
d’Anglaterra de finals dels 60 i inicis
dels 70”, descriu l’expert. Per la seva
banda, les noies presentaven una es-
tètica més indefinida, no tan marca-
da, i tenien en les jaquetes bombers
de la marca Alpha Industries “l’ele-
ment més identificatiu”. “Els mili-
tants de grups d’extrema dreta eren
minoria”, considera. “En una segona
fase, l’escena es va transformar en el
que podríem anomenar un movi-
ment cultural interclassista i inter-
territorial amb joves de classe mitja-
na de famílies catalanoparlants”,
conclou l’expert.

Cultura de pàrquing

bretot per a persones a qui no dei-
xaven entrar a les discoteques, que
aleshores eren elitistes”, diu Olea-
que. Això va donar lloc a una
música “comercial i accelerada”. 

EXPANSIÓ I AUGE
A principis dels anys 90, la taxa
d’atur a l’estat espanyol era del
50% entre els joves de menys de
25 anys. En aquest context de de-
pressió va néixer l’escena màkina.
“En els primers moments va tenir
molta penetració als suburbis de
l’àrea metropolitana”, diu Nofre.
“Sobretot en població castella-
noparlant, els fills de la crisi in-
dustrial, els fills de famílies im-
migrades de la resta de l’Estat du-
rant la dictadura que rebutjaven
la cultura i les institucions cata-
lanes oficials”, insisteix.

Aquesta població que no albi-
rava un futur lluminós es va abo-
nar al que oferia aquell estil mu-
sical. “A Catalunya, mentre la cita
olímpica estava a l’horitzó hi ha-
via una sensació d’eufòria, però
després, amb la ressaca olímpica
es va viure, com a tot el món, una
forta crisi social”, diu Salgado. Se-
gons el seu parer, els joves tenien
unes expectatives “mínimes”, i
l’escena màkina representava
una “esperança”. “El ritme acce-
lerat, la comunió en el ball, la suor

i les drogues produïen un trànsit
col·lectiu”, considera. Tot allò va
confluir en una subcultura que
permetia viure “sense lligams i ser
un mateix”, recalca Salgado.
“També té a veure amb la con-
questa del cap de setmana per part
d’unes classes populars que volien
divertir-se i que s’evadien ballant
sense parar d’unes vides que no
eren lluminoses”, descriu.

Amb tot, va arribar un mo-
ment en què el fenomen de la mà-
kina va trencar les fronteres de
classe i es va convertir, tal com
apunta Oleaque, en “hegemònic”.
Segons Nofre, “tota mena de gent,
des de joves treballadors fins a uni-
versitaris, anaven a les discoteques
de màkina”. “Això es veia clara-
ment al Vallès, on aquest fenomen
cultural va esdevenir un moviment
interclassista i interterritorial”,
explica el geògraf. Tanmateix, va
ser el principi de la fi, perquè, en
paraules de Salgado, el poder te-
nia “la sensació que la festa no aca-
baria mai”. “El jovent se’ls esca-
pava de les mans”, assevera Nofre. 

L’ESTIGMATITZACIÓ
A la segona meitat dels 90, els mit-
jans de comunicació anaven plens
de notícies sobre l’escena màkina.
Baralles, drogues, accidents de
cotxe, morts... Aquests eren els

“Els ajuntaments,
preocupats per 
les molèsties que
generava l’oci nocturn
inserit al teixit urbà,
van portar als polígons
els espais de festa amb
més afluència”

conceptes que s’associaven a la
subcultura recentment nascuda.
“Als pàrquings era freqüent veu-
re gent fent-se ratlles i prenent
pastilles”, reconeix Salgado. No
obstant això, el documentalista
considera que també es consu-
mien estupefaents “a les discote-
ques de l’alta societat” i no hi ha-
via tant rebombori. Per a Oleaque,
a diferència de la Ruta del Baka-
lao, que tenia un component con-
tracultural, a l’àrea metropolitana,
on el que importava era la festa, el
fenomen va caure ràpidament en
una “vulgarització”. “L’speed, que
era la droga d’aquella escena,
tampoc hi ajudava”, afirma.

Amb tot, els experts consultats
consideren que darrere d’aquelles
descripcions de les discoteques de
màkinahi havia una clara volun-
tat d’estigmatització per la por que
tot allò es convertís en massiu i in-
controlable. “Es va començar a dir
que era xumba-xumba, que era
menys que cultura, que era soroll
i que era un moviment de catalans
de segona i de tercera”, afirma Sal-
gado. Encara més contundent es
mostra Nofre quan diu que tot ple-
gat “va ser una operació de cri-
minalització que passava per dir
que eren joves que consumien
drogues, violents, de classe social
baixa i espanyols”. Per a ell, aquest

procés va ser fruit de la impotèn-
cia de la Generalitat, que l’any
1985 va publicar el llibre La di-
namització cultural a les àrees ur-
banes de nova creacióen què deia
que calia catalanitzar el jovent
dels suburbis de les ciutats cata-
lanes per treure’ls dels bars de les
cantonades i de les penyes tauri-
nes i flamenques, perquè això no
era cultura. “Tot plegat coincideix
amb la creació del rock català”,
diu Nofre. 

“L’estratègia, però, va ser un
fracàs i encara ho és”, considera.
Quan el jovent, de forma massiva,
va començar a consumir música
màkina van iniciar-se, a ulls del
geògraf, “campanyes de crimina-
lització i d’estigmatització” que, cer-
tament, van coincidir amb el tras-
pàs de competències de trànsit als
Mossos, el 1998, i que van posar
molta pressió en el control de les
carreteres. “En menys de mitja dè-
cada tota aquella escena estava to-
cada de mort”, lamenta Nofre,
com si la fi del temps de la màki-
na, com diu la cançó més famosa,
hagués acabat per art de màgia.
Abracadabra. 

“Els joves tenien unes
expectatives mínimes, 
i el ritme accelerat, 
la comunió en el ball, 
la suor i les drogues 
de l’escena ‘màkina’
representaven 
una esperança”

“El poder institucional els considerava ‘la xusma 
del país’, però entre ells es cuidaven, es donaven
contactes per treballar i eren gairebé família”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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DIGITALITZACIÓ4Vols aprendre
com tastar cerveses, com con-
servar certs productes  i com cui-
nar amb aliments de primera
qualitat? Doncs tot aquest con-
tingut i més l’ofereixen els mer-
cats de confiança a Mercats TV
a través de tallers i showcoo-
kings enregistrats.

Mercats TV és l’aposta dels
mercats de barri per formar part
d’un món digital que no és in-
compatible amb la tradició que
representen. Es tracta d’un canal
de comunicació transversal que
s’emet a través de 100 pantalles
de televisió instal·lades en 39
edificis de mercats i dos video-
walls, a la Boqueria i als En-
cants-Fira de Bellcaire. També
compta amb contingut accessi-
ble a la plataforma YouTube.

El canal va néixer el juny de
2021 amb una prova pilot que
consistia en un petit bucle de
continguts i, des del setembre de
2023, emet periòdicament in-
formació relacionada amb els
mercats, les activitats que fan, els
seus productes de proximitat, i

les persones que hi treballen,
però també divulgació sobre es-
tils de vida i alimentació.

El canal pretén apropar la
vida dels mercats a tota la po-
blació, generar comunitat i bar-
ri i, al mateix temps, fer enten-
dre l’important rol dels mer-
cats a la societat i la feina dels i
les comerciants. Una altra fun-

ció del canal és anunciar els es-
deveniments a l’agenda del co-
merç, com pot ser la fira Mercat
de Mercats. A YouTube es poden
trobar vídeos de botigueres i
botiguers explicant el seu pro-
ducte, la qualitat d’aquest i com
el tracten. En aquesta línia tam-
bé es promociona el festival gas-
tronòmic Tasta’m.

Un mercat amb una pantalla que retransmet Mercats TV. Foto: Ajuntament

Mercats TV: els mercats també
tenen un relat al món digital

Acord PSC i ERC: protecció
per al comerç local i històric

PRESSUPOSTOS4El pacte per
als pressupostos d’enguany
que han firmat el PSC i ERC,
que de moment no garanteix
que tirin endavant, inclou l’a-
provació d’un pla que  l’Ajun-
tament haurà d’impulsar per
protegir el comerç de proximi-
tat i el comerç emblemàtic de
la ciutat.

El document firmat per les
dues formacions aposta per fo-
mentar el “relleu generacional”
en el sector, un dels problemes
que pateix des de fa temps el co-
merç de la ciutat. El pressupost

per a aquesta partida sortirà de
Barcelona Activa.

PROTECCIÓ A EUROPA
Cal recordar que ara farà un
any els comerços emblemàtics
de la ciutat van presentar la De-
claració de Barcelona, en el marc
d’una trobada internacional que
va tenir lloc a la ciutat, i que va
servir per demanar al Parla-
ment Europeu que posi en mar-
xa mesures per a la seva protec-
ció, ja que són un sector que ge-
neren riquesa i que formen part
de la identitat europea.

Jordi Valls (PSC) i Jordi Castellana (ERC) presentant l’acord. Foto: ACN

Normativa | Nova exigència per a les botigues fantasma
El Govern obligarà les dark stores o botigues fantasma a tenir espais d’espera per 

als vehicles que fan les entregues de comandes, així com a habilitar una zona d’estada 
dels seus repartidors a l’interior la dimensió de la qual l’escolliran els consistoris. 
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FESTIVAL4La dansa és, principalment,
moviment, i aquest març és protagonista
gràcies al festival Dansa Metropolitana,
que se celebra a 12 ciutats metropoli-
tanes, entre les quals hi ha Barcelona.
Un moviment que aquest mes es fa vi-
sible a través del fil conductor del fes-
tival, que enguany són les danses ur-
banes. Tot plegat, articulat amb el pro-
jecte Artèries, que aposta per portar la
dansa des del cor fins a les extremitats,
connectant els especialistes en danses
urbanes amb les escoles locals i, a tra-
vés d’elles, amb el gran públic.

En el cas barceloní, el Dansa Me-
tropolitana ofereix una gran varietat
d’espectacles repartits en diferents
punts de la ciutat. En el cas dels es-
pectacles de sala, les ubicacions són el
Mercat de les Flors, el Centre Cívic Parc
Sandaru, l’Antic Teatre i el Teatre Na-
cional de Catalunya. I, pel que fa a les

activitats gratuïtes, la programació in-
clou diferents centres cívics (Joan Oli-
ver ‘Pere Quart’, Can Clariana, Fort
Pienc, la Teixonera, Drassanes i Tomasa
Cuevas-Les Corts), el Palau de la Vir-
reina i el SAT! Sant Andreu Teatre. Tot
plegat, en el marc d’un programa que
és un dels més amplis i complets de
l’Estat amb tot allò que té a veure amb
la dansa i que destaca per la presència
d’artistes de primer nivell tant del pan-
orama local com de l’internacional.

EL ‘BREAKDANCE’, ESPORT OLÍMPIC
Enguany el Dansa Metropolitana cele-
bra que el breakdance comenci a con-
siderar-se esport olímpic, ja que per pri-
mer cop, aquest estiu a París, formarà
part dels Jocs Olímpics. Un gran pas en-
davant per al món de la dansa, perquè
reforçarà la seva vitalitat i la força que
actualment ja tenen les danses urbanes.

La dansa, el plat
principal del març
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LITERATURA4Ja està en marxa la se-
gona edició del Sants, escenari lite-
rari, el cicle que aposta per convertir
el barri de Sants en el lloc on la lite-
ratura, les presentacions de llibres i les
passejades creen la combinació per-
fecta. L’organització va a càrrec de la
Lleialtat Santsenca, que té la col·la-
boració de diferents entitats locals.

Així doncs, des del passat 20 de fe-
brer i fins al pròxim 23 d’abril, els au-
tors i autores dels llibres que prota-
gonitzen el cicle descobreixen, junta-
ment amb els participants de les pas-
sejades, els racons ocults i les histò-
ries que bateguen als carrers i places

d’alguns dels llocs més simbòlics de
Sants. Escenaris que no només ser-
veixen de decorat literari, sinó que
també tenen vida pròpia a través de
la literatura i que mostren la riquesa
cultural de Sants. Els autors encar-
regats de fer les passejades són Ivan
Miró, Carolina Orgillés, Marcel Fité i
Anna Antoñico.

I, d’altra banda, les presentacions
dels llibres tindran lloc durant el mes
d’abril. Primer serà el torn de Núria
Queraltó, amb la seva obra Matriu;
després Rafel Casas presentarà Cen-
dres del passat i la tercera obra serà
la de l’escriptora Maria Barbal, Tàn-
dem. Per últim, l’encarregat de tancar
el cicle serà Sergi Caparrós amb Sota
la mar salada.

Sants es converteix
en un escenari

literari de primera 

Joventut i memòries
personals a la

Capella del Raval

EXPOSICIÓ4La Capella del Raval con-
tinua programant el cicle d’exposi-
cions seleccionades en l’última edició del
programa Barcelona producció. En
aquesta ocasió ho fa amb dues mostres
creades a quatre mans: El otro aquí, una
proposta conjunta de Valentina Alva-
rado Matos i Carlos Vásquez Méndez
que parla sobre els records i la memò-
ria, i, d’altra banda, Ghost Rider, una
creació de Joan Pallé i Cayetano Truyols
que es mou entre el protopunk, la cul-
tura popular dels anys 70 del segle pas-
sat i la literatura clàssica. Totes dues es
poden visitar fins al 21 d’abril.

A El otro aquí es parla de memòria
personal i col·lectiva i de la distància que
sovint hi ha entre allò que la gent re-
corda d’un fet i el que realment va pas-
sar. La capacitat de transformar records
o d’oblidar successos, dues qüestions on
l’ésser humà es mou bé.

Ghost Rider, per la seva banda,
presenta una història nascuda de la li-
teratura clàssica, concretament del
Faust de Goethe, per parlar de la jo-
ventut eterna a través de la combinació
amb l’estètica dels còmics Marvel dels
anys setanta i del punt de partida mu-
sical de la banda Suicide. 

Foto: La Capella

Culturade Barri Casa Groga | ’Jo, Dona’
El Centre Cívic Casa Groga, a Horta-Guinardó, acull l’exposició

Jo, Dona del fotògraf Jordi Villacrosa. La mostra té un únic punt
en comú: la dona protagonitza tots els retrats que hi apareixen.   

Organitzat per l’entitat 
Lleialtat Santsenca, 
el cicle literari s’allargarà
fins al pròxim 17 d’abril

El barri del Besòs i el Maresme transforma
el seu espai públic en un epicentre artístic
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de Barcelona, a través del Pla de Barris,
organitza la segona edició del programa
Cultura al barri del Besòs i el Maresme.
Des del mes de febrer i fins al maig, di-
versos espais públics d’aquest barri del
districte de Sant Martí es converteixen en
escenari de concerts de música clàssica
o espectacles familiars, entre altres pro-
postes. Les activitats són gratuïtes i no cal
reservar plaça.

Així doncs, el mes de març inclou qua-
tre activitats. El primer espectacle, el dia
2 a la Rambla Prim amb el carrer Ferrer
Bassa, és el contacontes L’eriçó i el xacal,
del rondallaire Lahbib Sidahmed.

Una setmana més tard, el 9 de març,

el protagonisme és per a la música clàs-
sica amb els Racons musicals al barri, a
càrrec del Conservatori del Liceu a la
Rambla Prim amb el carrer Pujades.

Més endavant, el 16 de març, la com-
panyia Roseland Musical porta a davant
del Centre Cívic del Besòs i el Maresme
El lleó que volia ser rei, una activitat de
contacontes i de danses africanes. Per úl-
tim, el 23 de març és el torn de la jorna-
da de portes obertes a les pistes esporti-
ves Francesc Abad. 

A banda, cal destacar que el cicle
també programa un taller de circ, de l’A-
teneu 9 Barris, que es farà el 6 i 20 d’a-
bril i el 4 i 18 de maig, entre les 17 h i les
19 h a la placeta Germans Serra.



Esports Handbol | El CE La Salle Bonanova rep la UEH Calella
El CE La Salle Bonanova rebrà el pròxim dimecres 6 de març la UEH Calella a les
22.00 hores, en partit corresponent a la 26a jornada de Lliga Catalana. L’equip hi

arribarà després de la derrota per 32-25 contra l’Handbol Gavà del passat 25 de febrer.

A Michael Phelps, a Valentino
Rossi i a tantes altres persones
igual de conegudes o més anò-
nimes que s’han sentit incom-
preses a l’aula els hauria encan-
tat tenir una docent com qui apa-
reix en la finestra de Zoom. Que-
ralt Coll (Gavà, 1994), estudiant
de quart d’Educació Primària a
la Universitat Internacional de
València (VIU) i professora en
pràctiques a l’Escola l’Olivera, a
Cabrils, no fa sentències, més
aviat forma, escolta i motiva. I,
sobretot, guia. “A vegades volem
sobreprotegir massa els infants,
quan el que necessiten és provar,
equivocar-se, caure i tornar-se a
aixecar, i que els donem suport
quan passi això. El professorat i
les famílies hem d’anar junts
per preparar-los per a la vida
adulta”, defensa la gavanenca.

“Els nens i les nenes necessi-
ten llegir amb atenció, fer-se pre-
guntes i extreure’n conclusions per
poder construir el seu propi pen-
sament i sentit crític”, afegeix la pi-
vot del CB Boet Maresme Mata-
ró, de la Lliga Femenina Challen-
ge. A classe fomenta el debat i el
treball en grup perquè l’alumnat
tingui temps i espai per expressar-
se lliurament i vegi, respecti i
s’inspiri en altres opinions dife-
rents de la seva. Mireia Abarca, la
tutora de 5è de Primària de l’Es-
cola l’Olivera, confia molt en Coll
i li dona molta llibertat. La classe
és “meravellosa perquè l’alumnat
és natural, obert i espavilat, escolta
molt i té una gran actitud”.

Graduada en Fisioteràpia,
l’entrevistada va descobrir la do-
cència quan va tornar de la seva
aventura acadèmica i esportiva
als Estats Units. Es va estrenar a
l’acadèmia Inlingua com a pro-
fessora d’anglès, un paper que
ara exerceix a Kids&Us, també a
Mataró. És “una nena gran” que
connecta amb la canalla, de qui
no deixa mai d’aprendre noves
mirades i li encanta la seva sin-
ceritat. “Em vaig enamorar de
l’ofici perquè m’omplia que l’es-
tudiant creixés en tots els sentits,
m’expliqués la seva vida o em sa-
ludés pel carrer”, recorda, orgu-
llosa. La docència l’ha fet ser més
pacient i entendre i escoltar en-
cara més les persones.

Amb el temps, també ha après
a fer una pausa i pensar les coses
dos cops abans de compartir-
les. “Abans podia ser molt visce-
ral i això em conduïa cap a mal-
entesos”, se sincera la gavanenca,
que ara és “més racional i analí-
tica”, l’afecten menys les coses que
passen al seu entorn i sap centrar-
se “molt més” en el seu camí. 

MOLT PERFECCIONISTA
Sempre s’ha exigit molt i ha estat
molt competitiva, sobretot amb
ella mateixa. Ara, quan les coses
no li surten, agafa aire i continua
lluitant. Després d’un matx ja no
es passa la nit reproduint els er-
rors a la ment. “Allò ja és passat.
No puc canviar-hi res, però, mal-
grat tenir la consciència tran-
quil·la, penso que ho podria haver
fet millor. Soc molt perfeccionis-
ta”, comparteix aquesta fan d’O-
peración Triunfo i de Famous,
Nia o Gisela. D’aquesta edició es
queda amb Ruslana i Suzete.

Als pares, el Francesc Coll i l’E-
lena Pradas, sempre els ha agra-
dat posar música al cotxe, i la fi-
lla se sap la lletra sencera de can-
çons de quasi qualsevol gènere i li
agrada el karaoke, tot i que li fa
vergonya pujar a l’escenari.

L’entrevistada somriu men-
tre recorda els seus inicis al
bàsquet, als Jocs Escolars del
Col·legi Immaculada Concepció
i al CB Gavà, amb la seva cosi-
na, l’Andrea Cuchillero. Al CB
Cornellà hi va aterrar molt poc
després que en Pau, el seu ger-
mà gran. “Estava seguint un
entrenament del Pau, em van
veure alta i em van convidar a
provar al club. Hi vaig passar
dos anys i vam guanyar el Tro-
feu Molinet”, comparteix.

Des d’infantil de segon any,
quan es va proclamar campiona
d’Espanya de clubs, fins a primer
de júnior va competir amb el CBF
Sarrià, on la van dirigir Javi Tor-

ralba i Ramon Soro. “Vaig créixer
i madurar força perquè invertia
molt de temps en els transports
públics i havia d’organitzar-me per
estudiar i descansar bé”, exposa.

El següent destí va ser el Bàs-
quet Femení Sant Adrià de Jordi
Vizcaíno, on va jugar dos cursos,
l’últim, el seu primer com a sènior,
va conèixer una nova realitat:
“Estava acostumada al bàsquet de
formació, on tothom té més o
menys la mateixa edat, i vaig pas-
sar a competir amb pivots molt
més físiques i experimentades, i
amb més recursos que jo”.

Els primers mesos als Estats
Units ho va passar tan malament
que li costava molt dormir i plo-
rava sovint, sobretot quan truca-
va la seva família a la matinada. Els
trobava molt a faltar. “Per Nadal
vaig tenir cinc dies de vacances i
volia tornar a casa per quedar-m’hi
definitivament. MJ Baker, l’en-
trenadora al Broward College de

Florida, em va deixar venir amb el
requisit que comprés també el bit-
llet de tornada. Em vaig passar dos
dies viatjant, però els tres amb els
meus van ser una injecció aními-
ca i moral increïble”, reviu Coll.

Després va començar la re-
muntada. Cada cop se sentia mi-
llor en la seva nova vida, parlava
l’anglès amb més fluïdesa i com-
partia experiències, festes i ale-
gries, especialment amb les seves
companyes europees [Lisa van
der Water i Jane Svilberg, i el se-
gon curs va aterrar-hi Ieva Spi-
gule], que, és clar, no podien tor-
nar a casa els caps de setmana
com les autòctones. Els altres
dos anys, a Kentucky (Campbell-
sville University), ja va estar més
sola per aquest motiu. “El bàsquet
americà és molt més físic. Quan
no jugues, t’entrenes el doble. Jo
mai he tingut excuses per no tre-
ballar ni posar-me les piles, així
que vaig créixer molt com a ju-
gadora i persona”, confessa.

La renovada Queralt, “més
madura i centrada”, va fitxar
per la UE Mataró, on jugaria
cinc temporades i la dirigirien
Adrià Castejón, Àlex León, Dani
Perdiguero i Albert Illa. Una
etapa “molt dura i, alhora, molt
bonica”, plena d’aprenentatges
i de persones i amistats que l’a-
companyaran sempre.

Ara juga al CB Boet Maresme
Mataró. Hi viu la seva segona
temporada, també amb Enric
Cervera com a tècnic: “Quan vaig
aterrar necessitava retrobar-me
com a jugadora i l’Enric em va re-
activar amb la seva confiança
instantània”. Coll també s’esfor-
ça molt per potenciar les virtuts
i la confiança de qui l’envolta.

Toni Delgado
SARRIÀ

La classe deQueralt Coll
» L’exjugadora del CBF Sarrià és mestra d’anglès i fa pràctiques a l’Escola l’Olivera, a Cabrils    

» “A vegades volem sobreprotegir massa els infants i necessiten equivocar-se”, defensa la gavanenca

La gavanenca Queralt Coll, a Kids&Us, on ensenya anglès. Foto: Albert Prat
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L'obra porta a escena un combat entre
dos dels filòsofs més importants del se-
gle XVIII.  Josep Maria Flotats es posa a la
pell de Voltaire, mentre que Pep Planas
s'encarrega d’interpretar Rousseau. Junts
protagonitzen un enfrontament que
convida el públic a endinsar-se en tota
mena de qüestions. Es pot veure al Tea-
tre Romea de Barcelona fins a l'1 d'abril.

Teatre

Voltaire/Rousseau. La disputa
Josep Maria Flotats

Pol Giancana i Sneaky Flex, integrants de
Flashy Ice Cream, han llançat la primera
part del seu nou àlbum que es desple-
garà en quatre volums (un per trimestre)
al llarg del 2024.  El primer volum del disc
té quatre cançons que ja sonen a les rà-
dios i que estan convertint el duet de Sa-
badell en tot un referent de la música ur-
bana a Catalunya.

Música

El protagonista del film, Paul Atreides, s'u-
neix al poble dels Fremen mentre bus-
ca venjança contra els conspiradors que
van destruir la seva família. Sense voler-
ho, acaba enfrontant-se a una elecció en-
tre l'amor de la seva vida i el destí de l'u-
nivers, i portant la pau al planeta. Els ac-
tors principals tornen a ser Timothée
Chalamet i Zendaya.

Pelis i sèries

Dune: Part dos
Denis Villeneuve

Sempre joves x1
Flashy Ice Cream

Puig Antich 1974-2024
El 2 de març del 1974 va ser assassinat a la presó Model de

Barcelona el jove militant revolucionari Salvador Puig Antich,
l'últim pres polític executat a Espanya pel mètode del garrot
vil. Per commemorar els 50 anys dels fets, del 2 al 7 de març

diverses figures del món del pensament, el dret, la narrativa,
el cinema, la poesia, la música i el teatre es trobaran a la Mo-

del per recuperar aquesta història, debatre sobre el seu signi-
ficat polític i social i reflexionar sobre la vigència de la lluita
per la justícia i les llibertats. El cicle d’activitats inclou inter-

vencions en espais emblemàtics de la presó.

B A Y O N AQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El periodista i crític musical s'endinsa en
les claus de l'èxit de la cantant de pop
nord-americana Taylor Swift, arran de la
bogeria generada l'estiu del 2023 amb
l'anunci de la seva gira europea i l'alta
demanda en la prevenda i la venda
d'entrades. L'obra analitza la trajectòria
de l'artista i tot el fanatisme que hi ha
darrere seu.

Llibres

Fenómeno Taylor Swift
Yeray S. Iborra

| Final Fantasy VII Rebirth
És el nou videojoc de rol i acció japonès, que continua amb les aventures

dels personatges de la saga. Només està disponible per a PlayStation 5. 

Fo
to

: A
j. 

de
 B

ar
ce

lo
na

Viuen línia

José Antonio Bayona (Barcelona, 1975) rebrà el
Creator Award Honoree 2024 de la Motion Pictu-

re Associaton, l’associació de la indústria cine-
matogràfica més important dels Estats Units. Es

tracta del guardó més distingit que atorga l’enti-
tat, que ha reconegut “l’enfocament innovador”

del cinema que fa el català, sobretot en el seu
darrer film, La sociedad de la nieve. Precisament,

aquesta pel·lícula s’ha emportat diversos premis
Goya i Gaudí en les edicions d’enguany, i ara

també està nominada als Premis Platino. Cal re-
cordar, però, que abans el cineasta ha dirigit

pel·lícules mundialment conegudes com Lo im-
posible, Un monstruo viene a verme o Jurassic

World: el reino caído, i sèries com El Señor de los
Anillos: los anillos del poder, entre altres. També
acumula quatre premis Goya a millor direcció i

altres guardons i reconeixements. 

Famosos

Ser un reconegut director de cinema
Ha dirigit films mundialment coneguts i té diversos premis

Rebre un distingit guardó a nivell americà
L’associació de cinema més important dels EUA l’ha premiat

Felicitacions per un nou èxit
Els usuaris destaquen la ratxa de premis que porta el català
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

SEQUEDAT

Les fruites, sobretot les maduixes, són el millor
aliment per a les persones amb pell greixosa

ANTIOXIDANTS

GREIX 

BRILLANTOR

E S T I L S  D E  V I D A

i DERMATOLOGIA
Una pell ben cuidada ofereix una molt bona impressió de nosal-
tres, però ens equivoquem si pensem que n’hi ha prou de fer
servir cosmètics per aconseguir l’objectiu. La pell, com tants al-
tres òrgans del nostre cos, depèn molt del que mengem, i si vo-
lem tenir-la en bones condicions, llavors hem de seguir les pau-
tes indicades en funció de les nostres característiques personals.

La pell seca és la més delicada i requereix molta hidratació i
nutrició. Per mantenir-la cuidada cal incloure en la dieta aliments
rics en antioxidants i vitamines A i C. Entre els més recomanables
hi ha els vegetals de fulla verda, com els espinacs, i les fruites i
verdures de colors ataronjats i grocs, com els albercocs, els pe-
brots grocs i vermells, les pastanagues i les carabasses. 

La pell greixosa, amb textura irregular o punts negres, evi-
dencia un excés de seu que pot arribar a obstruir els porus. La
millor manera d’evitar-ho és consumir regularment fruites, so-
bretot maduixes, que produeixen un efecte antiinflamatori. 

Si no tenim problemes específics, n’hi ha prou de mantenir
una dieta equilibrada, rica en antioxidants. Són molt recomana-
bles els tomàquets, les pastanagues i les taronges.  

Toca’m i et diré què és el quemenges

Per hidratar bé la pell seca cal menjar 
fruites i verdures de colors groguencs  

Les claus

Els tomàquets, les pastanagues i les
taronges tenen molts antioxidants     

Els productes rics en vitamina B2, 
com la carn, aporten brillantor a la pell
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Sovint hi ha la creença que, quan
consumim un producte que porta un

envàs, el que té més pes a efectes de
contribució a la petjada de CO₂ és això
segon, sigui un pot de vidre, un emba-
latge de cartró o un de plàstic, i és cert
que cada vegada som més conscients so-
bre el tipus de material del qual està fet
l’envàs i la gestió de tot plegat quan es-
devé un residu. Tot i això, has de saber
que el que més contribueix a la petjada
de CO₂ no és l’envàs, sinó la producció
de l’aliment en si. 

Sí, sí, tal com ho llegeixes. És a dir, s’ha

de posar el focus a no malbaratar aliments,
ja que el més contaminant és el malbara-
tament alimentari: que un aliment esde-
vingui un residu. I és que segons l’orga-
nització World Wild Life, cada any es llen-
cen 2.500 tones d’aliments i, tal com de-
talla el Programa de Nacions Unides per al
Medi Ambient, el malbaratament ali-
mentari representa el 10% de les emissions
globals de CO₂. Reduir-lo, doncs, és la pri-
mera solució per combatre el canvi climàtic. 

Has de saber que 
el que més contribueix 

a la petjada de CO₂ 
no és l’envàs, sinó la 

producció de l’aliment en si

Per tant, no només és important es-
collir i reciclar bé l’envàs de l’aliment o pro-
ducte, sinó que no el malbaratis. Si te’n so-
bra, dona-li una segona vida!

Els envasos dels aliments 
o malbaratar-los: què genera 

més emissions de CO₂?
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